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آوای دلنشینی از دورهمی پاریس به گوش می رسد

روی خوش «کن» به نسل جدید سینمای ایران

بهناز شیربانی: هفتادوپنجمین دوره جشنواره فیلم کن رو به اتمام 
اســت و حضور نمایندگان سینمای ایران که البته نسل جدیدی از 
فیلم سازان کشورمان محسوب می شوند، توجه برانگیز بوده است. 
علی بهراد که امسال با فیلم سینمایی «تصور» در جشنواره فیلم کن 
در بخش «هفته منتقدان» حضور داشــت، در این بخش جایزه ای 
دریافت نکرد. بهراد پیــش از برگزاری اختتامیه هفته منتقدان در 
گفت وگو با «شــرق» به نمایش های فیلــم و بازخوردهایی که از 
مخاطبان و منتقدان در جشنواره فیلم کن گرفته اشاره کرد و گفت: 
«در جشنواره فیلم کن، بازخوردهای مثبتی نسبت به فیلم گرفتم. 
حتی در نمایشی که در شهری حوالی کن برگزار شد هم بازخوردها 
خوب بود. نکته قابل توجه در این نظرات برای من این اســت که 
اساسا مخاطبان خارجی، توقع دیدن چهره دیگری از کشورمان را 
در فیلم های ایرانی دارند، اما در «تصور» نکات تازه ای درباره ایران 
می بیننــد. «تصور» در فضای رمانتیک و بدون زمان و مکان روایت 
می شود. فکر می کنم به این دلیل که طی سالیان، مخاطب خارجی 
غالبا با فیلم هایی از ایران روبه رو شده که بیشتر از فقر حرف زده و 
فضایــی چرک و کثیف را تصویر کرده، این فیلم را متفاوت می داند 
و حرفی کــه می زند هم برایش جالب اســت و اصــولا به دلیل 
شــکل قصه گویی در این فیلم مخاطــب خارجی هم به راحتی با 
آن ارتباط می گیرد. می توانم بگویم فقط لوکیشــن و فضای فیلم 
مــن در ایران اســت، اما قصه ای روایت می شــود که در هر جایی 
می تواند اتفاق بیفتد. از طرفی بازی ها در فیلم برایشــان چشمگیر 
بود، خصوصا بازی لیلا حاتمی که به دلیل نوع حضورش در چند 

نقش، توجه برانگیز بود».
او در بخشــی دیگر از صحبت هایش درباره نمایش فیلم در 
ایران نیز گفــت: «تا جایی که در جریان هســتم، قرارداد اکران 
فیلم بسته شــده و «خانه فیلم» مســئولیت پخش فیلم را به 
عهده دارد و برنامه ریزی هایی انجام شــده و فیلم به زودی در 

ایران اکران خواهد شد».
علیرضا برازنده مدیر فیلم برداری این فیلم سینمایی نیز با اشاره 
به فضای این فیلم سینمایی به «شرق» گفت: «از ابتدا فضا و نوع 
قصــه و روایت در فیلم نامه این ذهنیت را بــه من داد که با فیلم 
متفاوتی روبه رو خواهم بود. قطعا برای من بزرگ ترین چالش این 
فیلم، فیلم برداری ۹۰ درصد آن در شــب بــود. برای فیلم برداری 
در شــب و فضای داخلی ماشــین، نیاز بود که دوربین به ماشین 
وصل شود و پلان های مختلفی در ماشین گرفته شود. پیشنهادی 
از ســمت تهیه کننده داشــتم که آن را در فضای استودیو با پرده 
سبز فیلم برداری کنیم. این پیشنهاد خلاف ایده ای بود که در ذهن 
داشــتم. به نظرم نیاز بود تا حال و هوای قصه و رئالیسم موجود 
در آن رعایت شود. ترجیح دادم همه چیز در فضای واقعی اتفاق 
بیفتد. وصل کردن دوربین به ماشین و فیلم برداری در شب خطرات 
خاص خودش را داشت. خوشــبختانه گروه منسجمی داشتیم و 
بازیگران هم همراهی  کردند تا به چیزی که مد نظرمان بود برسیم. 
به نظرم میدانی اجراکــردن کار با نوع روایتی که علی بهراد برای 
فیلم نامه اش انتخاب کرده بود قرابت بیشتری داشت. فیلم برداری 
«تصور» ســختی های خاص خودش را داشــت، اما نتیجه آن قدر 

راضی کننده بود که تمام خستگی کار را از بین برد».
او در بخــش دیگــری از صحبت هایش گفــت: «برای نصب 
دوربین به ماشــین به یک ســری تجهیزات نیاز داشتیم، بخشی از 
ســازه هایی که برای این کار نیاز داشتیم موجود بود و بخشی دیگر 
با ابتکار گروه فیلم برداری ســاخته شــد. به دلیل وجود فضاهای 

نوری مختلف و لوکیشن های کم نورتر که نیاز به دامنه دید بازتری 
داشــتیم، با دوربین مینی ال اف با لنزهای ســکنیچر فیلم برداری 
کردیم. علی بهراد فیلم ساز با استعدادی است و به نظرم «تصور» 
راه خودش را پیدا می کند و از آن نوع فیلم هایی است که مخاطب 

را به فکر وادار می کند و تأثیرگذار است».
اما «برادران لیلا» به کارگردانی ســعید روستایی دیگر فیلمی 
اســت که به نمایندگی از ســینمای ایران در جشــنواره فیلم کن 
حضور دارد. در این فیلم، خانواده لیلا با بازی ترانه علیدوستی زیر 
بار بدهی هستند. با اینکه آنها به شدت تحت تأثیر تورم ویران کننده 
کشــور قــرار گرفته اند، اما بــرادران او جاه طلبی های خــود را در 
اولویــت قرار می دهند که به قیمت رفاه خانواده تمام می شــود. 
درحالی که آنها به شــدت به حمایت مالــی نیاز دارند، لیلا متوجه 
می شود که پدرشان اسماعیل با بازی سعید پورصمیمی، مخفیانه 
یک میراث خانوادگی را پنهان کرده است تا در زمان مناسب با آن 
میراث بتواند به یک پدرســالار جدید تبدیل شود. لیلا برای رهایی 
از این وضعیت و در شــرایطی که برادرانش ضمن باخبرشــدن از 
ایــن میراث، در تلاش برای گذراندن زندگی های خود هســتند و با 
وجــود تمام دعواهایی که خانواده بر ســر بدهی های خود دارند؛ 
اما به تکاپو می افتد تا با میراث پیداشده، کسب وکاری را راه اندازی 
کند. در همین زمان لیلا متوجه بیماری و شرایط نامناسب سلامتی 
پدرش می شــود. حالا در این شــرایط که مقدار قابل توجهی پول 
جمع کرده تا کاری را راه اندازی کند، با بدترشدن وضعیت سلامتی 
پدرش، خانواده خود را در آستانه فروپاشی می بیند. خانواده ای که 
با هریک از اقدامات اعضای خود یک  قدم به سمت انفجار نزدیک 
می شود. نوید محمدزاده، پیمان معادی، ترانه علیدوستی، سعید 

پورصمیمی ازجمله بازیگران این فیلم سینمایی هستند.
«برادران لیلا» نخســتین نمایش خود را چهارشنبه شــب در 
ســالن گرند لومیر کاخ جشــنواره کن پشت ســر گذاشت. تاکنون 
نقد و نظرهای بســیاری پیرامون سومین ســاخته بلند سینمایی 
روستایی منتشر شــده است. بســیاری از منتقدان فرانسوی نظر 
مثبتی نســبت به فیلم نداشتند و برخی از منتقدان آمریکایی این 
اثر را تحســین کردند. ورایتی در بخشی از یادداشتی که درباره این 
فیلم منتشر کرد آورده: «در فیلم برادران لیلا، خانواده ای ایرانی را 
می بینیم که زمانی سرافراز زندگی می کردند و اکنون شرایط خوبی 
ندارند و در آســتانه نابودی هستند. این نشــریه با اشاره به بازی 
درخشان علیدوستی در فیلم «فروشــنده»، بازی او را قدرتمند تر 
از هم بازی هایش توصیف کرد. در بخش دیگری از این یادداشت 
آمده: «ســعید روســتایی متولد ۱۹۸۹، نماینده نســل جدیدی از 
نویسندگان ایرانی است و تا به امروز نقدهای عمیق و پیچیده ای را 

در تاروپود داستان هایش گنجانده است».
از ســویی دیگــر منتقدانی که تازه ترین ســاخته روســتایی را 
نپســندیدند، از زمان و ریتم طولانی فیلم نوشتند وتأکید کردند که 
به جز بازی چشمگیر سعید پورصمیمی، بازی های قابل توجهی از 
دیگر بازیگران فیلم به چشم نمی خورد و دیالوگ نویسی آغشته به 
شعار از دیگر نقاط ضعف فیلم است و قصه نحیف فیلم، مناسب 

زمانی که برای آن در نظر گرفته شده، نیست.
اما حضور درخشان سعید پورصمیمی بازیگر با سابقه سینمای 
ایران، از نکات قابل توجه این فیلم محســوب می شود که تحسین 
بســیاری را به همراه داشــت. بازیگری که همــواره حضورش در 
نقش های مکمل در تمام ســال های حضورش در ســینما آن قدر 
بی نظیر بوده که نمی توان به راحتی از آنها گذشــت. با وجود هنر 

و توانایی هــای بی اندازه اش، می تــوان او را یکی از قدرنادیده ترین 
بازیگرهای سینمای ایران دانســت. با این حال نقش آفرینی او در 
فیلمی از یک فیلم ساز جوان و حضور مؤثرش ازجمله نکات قابل 

توجه جشنواره فیلم کن بوده است.
نشست خبری این فیلم ســینمایی نیز روز پنجشنبه، با حضور 
سعید روستایی نویســنده و کارگردان و سعید پورصمیمی، پیمان 
معادی، ترانه علیدوســتی و نوید محمدزاده بازیگران فیلم برگزار 
شد. ســعید روستایی در ابتدای این نشست خبری گفت: «این طور 
نبوده کــه در فیلم هایم همه مردها بی کار و یا معتاد باشــند، اما 
اینکه همیشه یک زن پیشــرو وجود دارد که آینده نگر و باهوش تر 
اســت و بیشتر می بیند، شاید از زندگی شخصی من می آید؛ چراکه 
خواهر بزرگ تری به نام لیــلا دارم که من را بزرگ کرده و او کمک 
کرده که من درس بخوانم، کار کنم و به اینجا برســم. او همیشــه 

آینده نگر بوده و نقش مهمی در زندگی من داشته است».
او ادامه داد: «یکی از مهم ترین دســتاوردهای دولت های ایران 
در ۴۰ ســال گذشــته این بود که یک طبقه متوسط به وجود آمده 
بود که این طبقه متوســط در ۱۰ -۱۵ سال اخیر به شدت باریک و 
باریک تر شــد، خیلی ها پولدارتر شدند و بیشتر از آنها کسانی بودند 
که بی پول و فقیرتر شدند. عرض این طبق متوسط خیلی کم شده 
و الان می بینیــم که افراد طبقه خود را تغییر می دهند و به عنوان 
مثال خانه، ماشــین و خورد و خوراک خود را عوض می کنند. این 
فیلم با فیلم های دیگــرم تفاوت دارد چراکه تــا جایی می بینیم، 
گاهی تقصیر آدم های یک خانواده اســت که یک ســری مشکلات 
به وجود می آید و حل نمی شــود، اما دیگر نمی شود این را گفت. 
وقتی روزی ســه بار تورم به آدم ها یادآوری می شــود، دائم همه 
چیز عوض و بدتر می شود، دیگر نمی توان گفت این تقصیر خانواده 
است. در فیلم های من دختری هست که در تلاش برای جلوگیری 
از فروپاشــی یک خانواده اســت. در «ابد و یک روز» شاید خانواده 
تقصیر داشتند، اما در«برادران لیلا» این شکل نیست و این جامعه 
اســت که در حال تأثیرگذاری اســت و عملکرد دولت هاست که 
تأثیرش را می گذارد و دیگر کاری از دست آدم ها برنمی آید. آدم ها 
چه اشتباه کنند و چه نکنند، به سمتی که نباید می روند. متأسفانه 
جامعه شــکل برزخی پیدا کرده اســت و دائم در آن امید داری و 
دســت و پا می زنی. بخش کوچکــی از جامعه را می بینیم که هر 
روز شرایطشان بهتر می شود و بخش بزرگی از جامعه اوضاع شان 

بهتر نمی شود».
روستایی درباره پروانه نمایش «برادران لیلا» نیز گفت: «پروانه 
نمایش این فیلم را نگرفتیم، قرار اســت برگردیم، آن را بگیریم اما 
فیلم را سانســور نخواهــم کرد. ما در دولت قبل پروانه ســاخت 
گرفتیم و دولــت جدید قوانین خــودش را دارد. می دانم که قرار 

است فیلم اصلاحاتی داشته باشد که من علاقه ای به آن ندارم».
ترانه علیدوســتی درباره همکاری اش با ســریال «شهرزاد» به 
کارگردانی محمد امامی نیز گفت: «اتفاقی که درباره پروژه سریال 
«شــهرزاد» رخ داد، تلنگری برای همه مــا بود و تا قبل آن، ما این 
دقت را نداشــتیم و این اتفاق بســیار ناراحت کننده باعث شد که 
ما از آن به بعد دقت بیشــتری کنیم. درباره سریال «شهرزاد» باید 
نکته ای بگویم که البته ممکن است کسی آن را باور نکند، چراکه 
شــش سال از آن گذشته اســت. من با آقای امامی در پایان فصل 
یک «شــهرزاد» آشــنا شــدم و از حضور او اطلاعی نداشتم. شاید 
وظیفه ما بود که باید می دانستیم و این کار را نمی کردیم اما واقعا 
نمی دانستیم. پای همه هزینه هایش هم ایستادیم و برای همه ما 

خیلی بد شــد. اما باید توجه داشته باشید که پولی در یک سریال 
سرمایه گذاری شده و پنج برابر آن برگشته به همان آدم، چرا سؤال 
شــما از من است؟ چون آن پول دســت من نیست. سود آن پول 
دســت من نیست. من دســتمزدی گرفتم که در هر پروژه دیگری 
هم می گرفتم. درنتیجه پول یا سود آن پول اگر کثیف است، دست 
کســی اســت که الان در زندان اســت و این را که من چه کمکی 

می توانم به پیشرفت این بحث بکنم، نمی دانم».
پیمان معــادی نیز در بخش دیگری از این نشســت گفت: «ما 
بــه لحاظ مدل زندگی در ایران، در اجتماعی که زندگی می کنیم به 
ناچار در تماسیم با آدم هایی که مجبورند واکنشی نسبت به مسائل 
پیرامونشان داشــته باشــند. تورم از بزرگ ترین مشکلاتی است که 
در ایران مردم با آن روبه رو هســتند. درصد زیادی از آدم ها هستند 
که اگر یخچال خانه شــان خراب شود، طبقه اجتماعی آنها عوض 
می شــود. در این شرایط به ناچار باید تئوری داشته باشند. در ایران 
بسیاری از افراد مجبور هستند به لحاظ شرایط معیشتی شان، اخبار 
سیاســی را دنبال کنند تا بتوانند دســت کم رفاه خانواده شان را تا 
سرمایه تأمین کنند. ببینند رئیس جمهور آمریکا یا فرانسه چه گفت؟ 
در منطقه چه خبر اســت و وضعیت دلار چه می شــود؟ به ناچار 
در ایران همه تئوریسین هســتند. از اینکه نمی توانند خیلی عمیق 
سیاســت مدار و یا کنشگر باشند، در سطح می مانند چراکه کارشان 
این نیست مثل شخصیتی که در فیلم می بینید. این موضوع زندگی 
را سخت می کند، چراکه هر فردی نظری دارد و در نهایت مجبور به 
تصمیم گیری هستی، برخی اوقات هم ممکن است این تصمیمات 
ویرانگر باشد. تورم در همه دنیا وجود دارد، تم خوبی که فیلم دارد 
این است که برای همه قابل درک است، اما فکر نمی کنم چیزی که 
در ایران اتفاق می افتد، برای همه قابل درک باشــد. شاید از جنگ 

بدتر و ویرانگرتر است و امیدوارم اتفاقی بیفتد».
ســعید پورصمیمی نیز در بخش دیگری از این نشست گفت: 
«واقعیت این اســت که هرنسل نسبت به نسل گذشته اش برتری 
دارد و باید این طور هم باشــد. گاهی این حس را دارم که نســبت 
به نسل جوان عقب افتاده ام. این یک واقعیت است. با تکنولوژی 
جدید، با گسترش دنیا و نزدیک شدن آدم ها به هم، این حس در هر 
آدم مسنی پیش می آید. من سعی کردم این ماجرا را با نگاه خیلی 
تندتر در نقشــم منعکس کنم. این پدر نسبت به فرزندانش خیلی 
بیشتر عقب افتاده و چســبیده به سنت های قدیم. سنت هایی که 

دیگر هیچ کاربردی ندارد».
اما پرسش در مورد مواضع ترانه علیدوستی در جنبش «می 
تو» خصوصا نقش آفرینی او در دو فیلم «فرشــنده» و «برادران 
لیلا» که هم بازی هایش متهم به آزار جنسی شده اند، گفت: «در 
هر دو مورد که این اتهامات مطرح شــده، من تلاشــم را کردم. 
مــن در زمــان فیلم «فروشــنده» قدرتی بیش از این نداشــتم، 
شــاید امروز اوضاع فــرق می کند، اما آن روز هــم تا جایی که 
می توانستم ســعی کردم این موضوع را پیگیری کنم و بیشتر از 
این، به هیچ عنوان برشــی نداشــتم. مورد اخیر هم اتفاقات و 
روایت ها، بعد از فیلم برداری ما منتشــر شده، ترکیب و آرایشی 
که ما اینجا هستیم، مشــخص می کند که موضع ما در این باره 
چیست. بدون اینکه بخواهیم مستقیم اشاره کنیم، گفتیم که در 

کنار کسی که اتهام دارد، نمی ایستیم و این کار را هم کردیم».
چیزی تــا اتمام هفتادوپنجمین جشــنواره فیلــم کن باقی 
نمانده و باید دید، ســهم سینمای ایران از این دوره از جشنواره، 

چه جوایزی است؟

نگاهی به فیلم «مجبوریم»، ساخته رضا درمیشیان
خیابان سپید تهران

محمدعلی افتخاری: فیلم «مجبوریم» برای کارتن خواب های تهران داســتان تازه 
و ناگفتــه ای را نقل نمی کند؛ اما روزگار تلخ دخترانی مثل گلبهار با وجود فراوانی 
روایت هــا و ناتوانی مدیران اجرائی در طول ســال ها، گویــی همچنان زیر لحاف 

فراموشی است. 
گلبهار، ســارا و مهشــید در کنار همیارهای خوب و بد تلاش می کنند گرفتاری 
زیر سایه ســنگین جبر و جانشینی تدریجی اختیار را بازگو کنند. آنچه در فیلم نامه 
«مجبوریم» و پیرنگ انتخابی رضا درمیشــیان دیده می شود، کشش بدوی این دو 
نیرو به مبارزه ناتمام چیزی به نام قانون با روشــنای اراده اســت. در واقع تجربه 
گلبهار و زندگی دردناک او در مســیر تولد، کوشش برای زنده ماندن، کسب هویت 
شــهروندی و پذیرش نیرو برای بیرون آمدن از لباس برده، زیر سایه سنگین وضعی 
شــکل می گیــرد که شــهروندان در این موقعیت ســینمایی هیــچ اختیاری برای 
چگونه زیســتن ندارند. البته فیلــم «مجبوریم» تلاش می کند کــه این درماندگی 
عمومی پیش نیازی باشــد برای تولد دوباره گلبهار و سارا ندایی به عنوان یک وکیل 

دلسوز می کوشد ارتباط خود و گلبهار را پیرامون این وضع بشری به جایی هدایت 
کند که شــاید امکان قدرت بخشــی به گلبهار فراهم شود. شــرح این جانشینی از 
مرحله بی اختیاری به کنش سرنوشت ساز در فیلم نامه «مجبوریم» بر بستر روایتی 
صورت می گیرد که نقش مرد خطاکار و ســلطه او بر زن همواره برجســته است. 
مجتبی در فیلم «مجبوریم» همان مرد خطاکاری اســت کــه تن و جان گلبهار را 
وســیله درآمدزایی خود قرار داده اســت. او تا جایی که نیاز گسترش پیرنگ است، 
پلیدی و شــر خود را پنهان نمی کند. حضور مجتبی در اینجا بی اختیاری گلبهار را 
به رابطه ای سنتی میان زن و مرد کارتن خواب محدود می کند که بیشتر گویای نوع 

رابطه سنتی میان زن ستم دیده و اندیشه مردانه است.
 پس به نظر می رســد که جانشــینی تدریجی اختیار و بازیابــی نیروی انتخاب 
محدود به حضور یا عدم حضور مجتبی در روایت خواهد بود. وقتی سارا به کمک 
گلبهار می آید، تلاقی خواسته او و خواسته مجتبی و پیشنهاد بازسازی مردی سالم 
در هیبت دکتر ســعادت که بهتر اســت جایگزین نیروهای شــر تهران امروز شود، 

نیز این عدم امکان گســترش عمل گلبهار پیداست. به همین دلیل روشن نیست که 
روزگار تلخ گلبهار و چرخه ناسالم زندگی او در فیلم «مجبوریم» وقتی به انتخاب 
ســارا برای ماندن در دشواری دادخواهی می رســد، آیا با بیرون راندن مردی مثل 

مجتبی و مرد کارخانه دار از زمین بازی دگرگون خواهد شد؟
 در این تصویر، رد و نشــانی از ســاختار، قانون و ناتوانی حاصل از جبری زیستن 
در سرگذشــت زنــان فیلم «مجبوریم» دیده نخواهد شــد؛ سرگذشــت گلبهار در 
کوچه های تنگ و تاریک تهران امروز، سرگذشت سارا ندایی و پیمایش شجاعانه او 
در شــلوغی جنون آمیز راهروها و روزگار مهشید پندار در بیمارستان و کریدورهای 
جِرم گرفته. باری زندگی هر کدام از زنان فیلم «مجبوریم» در این شیوه روایی، امکان 
گســترش به مکانی مثل تهران امروز را ندارند و اینجاست که تصاویر دلخراش از 
کوچه های پــر از بیماران معتاد رابطه خود با زندگی نمایشــی گلبهار را بیرون از 
وضعیت جبری عمومی شهروندان جست وجو می کند و نیاز او برای قدرت پذیری 
را به یافتن شناســنامه محــدود می کند. از طرفی چنا ن که در ســینمای اجتماعی 

سال های اخیر رایج اســت، گرانی حضور دورافتادگان تهران به دوش آدم های بدِ 
شناخته شده افتاده است. در فیلم «خورشید» نمونه روشنی از معرفی این بدمن ها 
دیده می شــود؛ مردی کفترباز در جنوب شهر کودکان کار را وا می دارد که به خیال 
یافتن گنج، مواد مخدر گم شــده را پیدا کنند. در این روایت، درماندگی کودکان کار 
حاصــل خودخواهی یکــی از اهالی محله درمانده هاســت. هرچند خودخواهی 
مجتبی در «مجبوریم» به راحتی امکان نشســتن در پوســت مــردان دیگر را دارد؛ 
اما معرفی او در فیلم نامه «مجبوریم» از طریق برجسته ســازی شــیوه حرف زدن، 

لباس پوشیدن و... صورت می گیرد. 
در حالی که خواســته ســارا و گلبهار مبتنی به رفتار مجتبی گســترش می یابد؛ 
بنابراین تهران امروز در فیلم «مجبوریم» اســکلت مقاومی برای گام های محکم 
ســارا در مسیر هویت بخشــی به گلبهار ندارد. باوجود این فیلم «مجبوریم» تلاش 
دلســوزانه رضا درمیشیان را به خوبی نشــان می دهد و یکی از آثار مهم چند سال 

اخیر در سینمای ایران است.

شنبه
۷ خرداد  ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۲۸۹

بـازتـاب

یاد دکتر اسلامی ندوشن در تهران
چند ســازمان و انجمن فرهنگی 
و مردم نهــاد بــرای یادکــرد از دکتر 
محمدعلی اسلامی ندوشــن یکشنبه 
هشتم خرداد ۱۴۰۱ مراسمی را تدارک 
دیده اند. در این مراســم که در خانه 
اندیشــمندان علوم انســانی واقع در 
خیابان ورشــو و از ســاعت ۱۷:۱۵ تا 
۲۰ روز یکشنبه هشــتم خرداد ۱۴۰۱ 
برگزار می شــود، دکتر بلخاری رئیس 

انجمن آثار و مفاخر فرهنگی و اندیشمندانی همچون دکتر فریدون 
مجلسی، دکتر دادبه و دکتر محمود اسعدی سخنرانی می کنند. در 
این مراســم پیام دکتر رضا داوری اردکانی، رئیس فرهنگستان علوم 
و مهران اســلامی، فرزند دکتر اسلامی ندوشــن نیز قرائت می شود. 
انجمن آثار و مفاخر فرهنگی، مؤسســه اندیشه روشن ندوشن، بنیاد 
اندیشه و احسان توحید و کانون یزد تبار این مراسم را برگزار می کنند.

با همت ایرج راد و سعید امیرسلیمانی
جعفر والی دوباره صحنه را 

زندگی می کند
نمایــش «در گــوش ســالمم زمزمــه کن» بــا بازی ســعید 
امیرســلیمانی و ایــرج راد، از ۱۸ خرداد در پردیس تئاتر شــهرزاد 
روی صحنه می رود. این نمایش که در سال ۹۵ با تنظیم و اقتباس 
زنده یاد جعفر والی تمرین شده بود و به علت درگذشت کارگردان 
روی صحنه نرفــت، با تلاش دو هنرمند پیش کســوت بازیگر و بر 
اساس کارگردانی جعفر والی اجرای خود را از ۱۸ خرداد ماه ۱۴۰۱ 
در پردیس تئاتر شــهرزاد آغاز می کند. در گوش سالمم زمزمه کن 
نوشته ویلیام هنلی است که با بازی ایرج راد و سعید امیرسلیمانی 
آماده شــده و سال گذشته نیز توسط این دو هنرمند در سالن استاد 
جوانمرد عمارت خانه تئاتر نمایش نامه خوانی شــده اســت. آرام 
طالشــی دستیار کارگردان، بهمن وخشور طراح پوستر و گرافیست، 
اختــر تاجیک عکاس، مهــران زاغری طراح نــور و صدا و صحنه، 
زهرا شایان فر و محمد وفایی روابط عمومی و تبلیغات این نمایش 
هستند. نمایش در گوش سالمم زمزمه کن با مدت زمان ۷۰ دقیقه 
در ســاعت ۲۰:۳۰ روی صحنه خواهد رفت و سایت تیوال فروش 

اینترنتی بلیت های آن را برعهده دارد.

حضور رئیس سازمان سینمایی پرتغال
در چتر سینمای ایران در کن

رئیس سازمان سینمایی پرتغال در چتر سینمای ایران در بازار 
کــن حضور پیدا کرد و درباره تعاملات ســینمایی بین دو کشــور 
ایــران و پرتغال گفت وگو کــرد. در پی دیدار اخیر ســفیر پرتغال 
بــا مدیرعامل بنیاد ســینمایی فارابــی در تهران، ویتــور پینییرو، 
رئیس سازمان ســینمایی و امور سمعی و بصری پرتغال در چتر 
ســینمای ایران در جشــنواره کن ۲۰۲۲ حضور پیدا کــرد. در این 
ملاقات رائد فریــدزاده، معاون بین الملل بنیاد ســینمایی فارابی 
و سرپرســت چتر ســینمای ایران، با اشــاره به دیدار اخیر ســفیر 
پرتغال از بنیاد ســینمایی فارابی و همکاری با مؤسسه سینماتک 
لیســبون درباره برگزاری هفته فیلم پرتغال در ایران و کارگاه های 
مشــترک و برنامه ریزی اجرائی این توافقات به تبادل پیشــنهاد با 
رئیس ســازمان ســینمایی پرتغال پرداخت. برگزاری نشست ها 
و کارگاه های مشــترک فیلم نامه نویسی و آشــنایی تهیه کنندگان 
و پخش کنندگان دو کشــور از امکانات تولید مشــترک و همکاری 
بین جشــنواره ای و حمایت از ایده ها و پروژه های مشترک در قالب 
تفاهم نامه فی مابین از موضوعات مورد توافق طرفین بود. گفتنی 
اســت اوایل اردیبهشت کارلوس کوشــتانهوس سفیر پرتغال در 
ایران در دیدار با ســیدمهدی جوادی مدیرعامل فارابی گفته بود: 
خیلی دوســت داریم بین سینمای ایران و پرتغال رابطه دوجانبه 
برقرار شود. برای ما غیر از مناسبات سیاسی، فرهنگ بسیار اهمیت 
دارد و بدون فرهنگ نمی توانیم رابطه خوب و محکمی با کشورها 
داشته باشــیم. در آن دیدار محورهای مختلف همکاری مشترک 

بین دو کشور مورد بحث قرار گرفت.


